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1.7.- 31. 8.  Knihovna – prázdninová soutěž 

15.-16. 7.    KSH – Petanquový turnaj  

16. 7.   Vycházka ČZS 

22. 7.   STK – Zábavné odpoledne  

  2. 9.   Setkání invalidů ČSZ 

  7. 9.      Podzimní tvoření knihovna 

9.-10. 9.  Sportovní den seniorů 

  9. 9.   Rybářské závody Sedlíšťky 

15. 9.      STK – Bowling v Přerově 

16.-17. 9. Podzimní výstava ČZS 

21. 9.    Zájezd seniorů  

2. 10.    Přednáška o bylinkách 

 

 

 

 

Kalendář akcí 2023 
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Hody se slavívaly v různý čas a to obyčejně na 

den patrona chrámu Páně. Dostavba kostela 

(kaple, zvonice) byla pro obec mimořádná 

událost, protože jeho stavbě obyvatelé 

obvykle věnovali mnoho práce a dle možností 

i peněz. Císař Josef II. svou reformátorskou 

rukou zasáhl i do této hlučné a veselé slavnosti 

a nařídil, aby se hody slavily v celém 

Rakouském císařství ve stejný čas a to třetí 

říjnovou neděli po sv. Havlu. Byla to totiž 

příhodná doba po skončení sklizně a konce 

prací na polích. Od té doby někde slaví 

císařské nebo také havelské hody.   

 

Hody se vždy slavily hlučně a okázale. 

Hospodyně chystaly vše, co dům v danou 

dobu dal. Napekly se koláče, zabíjela se 

drůbež, v některých oblastech také berani. 

Však nadarmo se nezpívalo „O posvícení 

všechno to voní tak jako v apatyce. Na 

všechny strany tlučou koření, dělají jitrnice. 

Husa se v troubě peče, sádlo tam všude teče. 

Ten, kdo by nešel na posvícení, ten by byl 

blázen přece“. 
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Vážení čtenáři hradčanských rozhledů, 
 
máme za sebou 2. čtvrtletí tohoto roku. Na jeho začátku byl každoroční 

úklid obce - "Aby jaro mohlo přijít".  Ani otevření nového kadeřnictví v 
obci si nenechalo ujít spousta občanů. Rybářský spolek si na konec 

dubna připravil na přehradě v Sedlíšťkách "Vítání jara". Úplný závěr dubna patřil tradičně 
čarodějnicím. Letos je pořádali na hřišti sportovci a i tato akce se těšila hojné 
účasti. Začátek května patřil i nové akci, kterou pořádala přímo obec Hradčany. A tou byl 
farmářský minitrh. První ročník se i přes nepřízeň počasí těšil velké návštěvnosti. 
Koncem května se konaly již tradiční hry mikroregionu. Tentokrát, již 17. ročník, v 
Žákovicích. V červnu obec uspořádala zájezd pro děti u příležitosti Mezinárodního dne 
dětí do Zoologické zahrady v Ostravě. Největší událostí toho čtvrtletí ovšem byly hodové 
slavnosti v obci. Letos si 110 let připomínali hradčanští dobrovolní hasiči a součástí oslav 
se stal i sjezd rodáků po 10 letech. Pátek hodových oslav si vzali na starost sportovci a 
na hřišti uspořádali letní kino s promítáním filmu "Po čem muži touží 2". Sobota patřila 
brzy ráno stolním tenistům a pak už hasičům a jejím oslavám. Neděle byla ve znamení 
dopoledního programu na návsi a sjezdu rodáků a odpoledního bohatému programu na 
výletišti, které praskalo doslova ve švech. Pestrý program a příznivé počasí přivítalo 
spoustu návštěvníků, které hradčanské výletiště už dlouho nezažilo.  Hned po hodech se 
konaly na přehradě rybářské závody, stolní tenisté jeli na cyklovýlet a sportovci na hřišti 
uspořádali turnaj v minikopané s "králem střelců". Podrobně si můžete o těchto akcích 
přečíst uvnitř tohoto čtvrtletí. Všem spolkům, které pro vás pořádají tyto akce a věnují tak 
svůj volný čas patří velké poděkování. Zároveň i všem, kdo se podílel na přípravách a 
realizaci hodových slavností.  
 
  

Marie Galetová  
starostka obce 

 

 

 

 

 

 

SLOVO STAROSTKY 
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Obecní informace 

INFORMACE PRO OBČANY  

CO NOVÉHO V OBCI .... 

• V dubnu bylo slavnostně otevřeno kadeřnictví ve Spolkovém domě, kde své služby 
nabízí kadeřnice Monika Bednaříková. 

• Začátkem května vysázeli zaměstnanci obce téměř 500 ks sazenic pelargónií, surfinií, 
petúnií a begónií, které zkrášlily obec.  

• Až 16 jednotek HZS Olomouckého kraje zasahovalo při velkém požáru skládky v obci. 

• Ve dnech 11. - 13. června se konaly hradčanské hody, jejichž součástí byla oslava 
110 let JSDH v Hradčanech a zároveň i sjezd rodáků.  

• Obec byla úspěšná s žádostí o dotaci 85 % na pořízení 100 ks kompostérů a 
štěpkovače pro obec Hradčany.   

• Rovněž v dotaci na dopravní automobil pro JSDH Hradčany z Olomouckého kraje 
byla obec úspěšná. A k dotaci ve výši 450.000,-Kč z ministerstva vnitra tak přibylo 
dalších 90.000,-Kč  na pořízení nového dopravního automobilu.  

• Fotovoltaika v obci - Fotovoltaická elektrárna na střeše prodejny smíšeného zboží 
obce Hradčany - žádost o dotaci podána a zatím nevyhodnocena. Požadavek na 
dotaci je ve výši 118 612,73 Kč a celkové náklady 428 564,-Kč. Žádost o dotaci je 
podána přes Modernizační fond. Projekt řeší realizaci fotovoltaické elektrárny o 
výkonu 3,68 kWp s akumulací 3,6 kWh.  

• Fotovoltaická elektrárna na střeše obecního úřadu obce Hradčany- dotace 
schválena ve výši 253 176,38 Kč, když celkové náklady budou: 418 766,62 Kč. Žádost 
o dotaci byla podána přes Modernizační fond. Jedná se o FVE o výkonu 8,28 kWp a 
kapacita akumulace 7,2 kWh. 

• Fotovoltaická elektrárna na budově ČOV Hradčany - žádost o dotaci podána a 
zatím nevyhodnocena. Požadavek na dotaci je ve výši 492 792,58 Kč a celkové 
náklady činí 1 370 059,47 Kč. Žádost o dotaci podána v rámci Operačního programu 
životní prostředí. 

• Intenzifikace ČOV Hradčany - Byl proveden výběr nejvýhodnější nabídky u veřejné 
zakázky:" Intenzifikace ČOV Hradčany". Smlouva s vítězným uchazečem již byla 
podepsána. Jedním z hodnotících kritérií dotační výzvy č. 42. z Operačního programu 
životního prostředí je doložení i podepsané smlouvy o dílo. Žádost o dotaci lze podat 
v termínu od 30.8.2023 do 30.9.2023. Proto bylo řešeno zadávací řízení již s 
předstihem tak, aby ke dni podání žádosti o dotaci byla smlouva podepsána. 
Kontinuálně probíhá i vyřizování vodoprávního rozhodnutí (resp. rozhodnutí, na 
základě něhož bude možné stavbu realizovat) . Dle vyjádření projektanta by mělo toto 
rozhodnutí být v právní moci do konce září, tzn. nejpozději ke dni podání žádosti o  
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dotaci. Ve smlouvě o dílo jsou stanoveny termíny pro realizaci díla      
následovně. Zhotovitel provede dílo v následující době: 

- předání a převzetí staveniště do 10-ti kalendářních dnů od doručení písemné výzvy 
objednatele, tato bude zhotoviteli odeslána nejpozději do 31.10.2023. 
- zahájení díla do 10-ti kalendářních dnů po uvedení stávající ČOV do stavu 
„výjimkového povolení" 
- dokončení díla do 12-ti měsíců od zahájení provádění díla 
- předání a převzetí díla do 1 měsíce od dokončení díla 

 

TŘÍDĚNÍ ODPADU 
Marie Galetová 
 
V posledních dnech se často stává, že v kontejnerech na určitý 
druh odpadu najdeme i odpad jiný. Příkladem toho je kontejner 
na sklo u domu Horákových, kde bylo do tohoto kontejneru na 
sklo opakovaně vysypáno i velké množství plastového odpadu, třebaže kontejner na plast 
nebyl plný. Zaměstnanci obce označili kontejnery novými polepy, aby bylo zřetelně jasné, 
co patří do konkrétních kontejnerů. Žádáme občany, aby toto důsledně dodržovali. 
Rovněž prosíme, aby se do kontejnerů nevhazovaly objemné věci, které patří na skládku 
nebo do velkoobjemového kontejneru, který obec nechává přistavět 2x ročně. Taková 
věc zahltí praktický celý kontejner. Rovněž opakovaně vyzýváme, abyste do kontejneru 
na papír vkládali krabice rozřezané na menší kusy. Stavební odpad, jako jsou plastové 
trubky či stavební polystyren a vata patří na skládku, nikoliv do kontejneru na plast. V 
případě, že jsou kontejnery na odpad u domu Horákových nebo na Příčkách plné, 
doneste odpad do kontejnerů na plochu vedle obecního úřadu. Nenechávejte odpad 
postavený vedle plných kontejnerů. V důsledku povětrnostních vlivů pak dochází ke 
znečištění u kontejnerů a také nejbližšího okolí.    
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ZAKRÝVÁNÍ PÍSKOVIŠTĚ 
Marie Galetová 
 
Pískoviště patří k nejoblíbenějším místům malých dětí. Dovede je zaujmout klidně i na 
dlouhé hodiny, tvořivá „práce“ je navíc odreaguje a pozitivně naladí. Neposkytuje jim 
ovšem jenom zábavu a rozptýlení, podporuje také jejich jemnou a hrubou motoriku. Tříbí 
schopnost uchopovat předměty, koordinovat ruce, nohy i pohyby celého těla, protože na 
písečném terénu zapojují různé svalové skupiny. Podněcuje rovněž jejich fantazii a 
kreativitu. A to při stavění hradů, báboviček, hloubení tunelů, budování dálnic či hledání 
pokladů. Rozvíjí také jejich sociální dovednosti. Děti na pískovišti navazují nové vztahy s 
vrstevníky. Děti se totiž učí spolupráci a navzájem si pomáhat, aby mohly společně něco 
vybudovat. Učí se také brát ohledy na ostatní, půjčují si hračky, komunikují a domlouvají 
se. I když se to mnohdy neobejde bez křiku, pláče či tahanic. Zároveň si hájí svůj vlastní 
prostor, zájmy a posilují tak svou sebedůvěru.  
Chceme, aby i naše pískoviště na výletišti bylo oblíbeným a hlavně bezpečným místem 
pro děti. Proto je nutné ho ochránit před zvířaty, které mohou přenášet řadu 
nebezpečných nemocí. Kočičí moč je totiž velice toxická a kontaminovaný písek by mohl 
dětem způsobit vážné zdravotní komplikace. Škrkavkami počínaje (ty se vyskytují i v 
psím trusu) a toxoplazmózou konče. U té dojde k nakažení člověka, když exkrement 
nakaženého zvířete projde trávicím traktem. Zárodky nemoci přitom vydrží v trusu i jeden 
rok. Zejména kočky písek naprosto milují, protože své výkaly zahrabávají. U kočičích 
výkalů je navíc problém, že kde se kočka již jednou vykálí, chodí tam už pokaždé. Hrozí, 
že se tam stahují i další kočky. A pískoviště se tak stane místem kočičí komunikace a 
značkování. Žádáme proto maminky, aby pískoviště na výletišti při obchodu řádně 
zakrývaly plachtou, která k tomuto účelu slouží.  
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FARMÁŘSKÝ MINITRH 
Marie Galetová 

Hradčanské výletiště se stalo v sobotu 6. května místem konání 1. ročníku farmářského 
minitrhu.  Počasí ze začátku nepřálo, ale i přesto si na náš farmářský minitrh našlo 
cestu spoustu návštěvníků. I přes vytrvalý déšt dojelo velké množství zahrádkářů, aby 
nabídlo své přebytky ze svých zahrádek i z okolních obcí. Někteří nabízeli zdarma 
odkopky různých květin, bylinek nebo za mírný poplatek sazenice zeleniny či květin. 
Hlavně různé odkopky vzali návštěvníci útokem a jen se po nich zaprášilo. Některé 
rostliny si vyměnili mezi sebou. 
Děti si mohly vybrat různá semínka a zasadit si je do květináčků. Soutěžilo se v závodech 
s kolečkem plným brambor.  A bylinková poznávací soutěž byla nejen pro děti, ale i 
dospělí se u ní zapotili. Děti byly asi nejvíce nadšené z malých kůzlat, které přivezl pan 
Čech z Pavlovic. Mohly si je na provázku povodit po výletišti. K pomazlení přímo vybízelo 
nejedno morčátko z rozsáhlého chovu pana místostarosty a perličky přilákaly svým 
křikem přítomné zvědavce.  Pan Čech z Pavlovic prodával své poctivé výrobky z kozího 
mléka a na místě pro návštěvníci připravoval spoustu dobrot. Paní Irena Hradilíková, také 
z Pavlovic, přivezla výborné přírodní sirupy různých příchutí. Všem návštěvníkům 
nabídla i jejich ochutnávku. Na občerstvení byla výborná zelňačka a dýňový koláč. První 
farmářský minitrh se v Hradčanech určitě vydařil. 
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HRY MIKROREGIONU 
Marie Galetová 
 
Družstvo z Hradčan se letos zúčastnilo již 17. her mikroregionu Záhoří-Helfštýn. Letos se 
konaly 20. května v Žákovicích, a proto téma letošní - Žákovická olympiáda. Pětičlenná 
družstva se sešla již v 9 hodin u registrace. A později u společného nástupu, kdy byl 
zapálený i olympijský oheň. Počasí ten den nebylo zrovna nejlepší. Foukal silný vítr a 
každou chvíli to vypadalo, že začne pršet. Po nástupu si každé družstvo našlo své místo 
a rozložilo stan a vše, co na tuto akci bylo potřeba. A že toho nebylo zrovna málo! 
Dopoledne se vařila dršťková polévka. Každé družstvo dostalo stejné ingredience. Těmi 
bylo půl kila drštěk, půl kila cibule a 1 sáček papriky. Fantazii se meze nekladly, takže 
družstva mohla uvařit polévku podle svého "zaručeného" receptu. Všichni pak čekali na 
výsledky, kterému družstvu se podaří ta nejlepší a zachutná hodnotící komisi. Nakonec 
nejvíce všem chutnala polévka od družstva ze Lhoty. Odpoledne už se pak soutěžilo ve 
sportovních disciplínách. Každá obec si připravila jednu, pokud možno olympijskou 
disciplínu. Některé obce tyto soutěže pojaly s recesí, takže byste je nenašli na žádné 
olympiádě. Například plivnutí třešňové pecky co nejdál ... Kromě těchto sportovních 
disciplín na všechny ještě čekala vědomostní soutěž s více či méně záludnými otázkami. 
V tomto sportovním a vědomostním zápolení nakonec vyhrálo družstvo z Radotína. Pro 
všechny, kteří přijeli z okolních obcí své účastníky povzbudit čekalo výborné 
občerstvení  z udírny, makrely, pivečko a pro ty nejmenší skákací hrad a malování na 
obličej. Olympijské motto: „Není důležité vyhrát, ale zúčastnit se“, letošní hry určitě 
splnily. Velké poděkování patří určitě všem, kdo se na realizaci těchto her podílel.  
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VÝLET DO ZOO KE DNI DĚTÍ 
Marie Galetová 
 
V sobotu 3. června uspořádala obec u příležitosti Mezinárodního dne dětí výlet. Tentokrát 
byla cílem rodin s dětmi z Hradčan Zoologická zahrada v Ostravě. Za slunečného počasí 
jsme se ráno autobusem vydali do Ostravy. Tady měli všichni účastníci rozchod a každý 
si mohl v areálu zoologické zahrady prohlédnout to, co ho zrovna zajímalo. Zoologická 
zahrada v Ostravě má nové pavilony, velké přírodní výběhy i průchozí expozice. Spousta 
dětí s rodiči využila možnosti svézt se vláčkem, který areálem projíždí. Takto si mohli 
prohlédnout expozice zvířat v místech, kam by se jinak nedostali.  Napříč zahradou 
vedou i tři unikátní botanické stezky s množstvím vzácných květin, dřevin a jezírek. A 
když už byli všichni účastnicí výletu z prohlídky unaveni, přišlo vhod občerstvení v 
restauraci s venkovní terasou nebo v jiném stánku, kterých bylo zoologické zahradě 
několik. Pár sil si dětští výletníci ještě ponechali na dětské hřiště, kde pro ně byla spousta 
atrakcí. Výlet se vydařil, počasí nám přálo, takže jsme se všichni vraceli spokojení zpátky 
do Hradčan. 
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HODOVÉ OSLAVY 
Marie Galetová 
 
Již tradičně červen patřil největší akci pořádané obcí Hradčany. 
Ve dnech 9.-11. června obec pořádala hodové oslavy. Tentokrát 
jsme si připomněli i výročí 110 let Sboru dobrovolných hasičů v 
Hradčanech. Po 10 letech se rovněž konal sjezd rodáků. 
Program byl velmi bohatý po všechny tři dny. Už v pátek 
pořádali sportovci při této příležitosti letní kino a promítali film 
"Po čem muži touží 2". Před jeho začátkem se promítal 
dokument o obci "Hradčany včera a dnes". Nechybělo ani bohaté občerstvení. Počasí 
nám bohužel nepřálo a celý večer pršelo. Přesto se našlo dost občanů, kteří si toto 
promítání nenechalo ujít. V sobotu se nám počasí umoudřilo a již brzy zrána nachysta l 
pro malé i velké stolně-tenisový klub turnaj v herně stolního tenisu. Od  dopoledne až do 
večera patřila sobota místním hasičům a jejich oslavám.  V 10 hodin se konala v sále 
obecního úřadu slavnostní schůze s obědem pro pozvané hosty s vyznamenáním 
oceněných hasičů a dalších osobností. Od 13 hodin pak byla na výletišti ke zhlédnutí 
hasičská a policejní technika. Večer ukončila na výletišti předhodová zábava se skupinou 
No problem. V neděli sice vysvitlo sluníčko, ale pořádně nám začalo foukat. V 8.30 hodin 
nás "probudila" Moravská Veselka ze Sušic. Po ní se konala mše svatá v kapli a kladení 
věnců u pomníku padlých v obou světových válkách. Před obědem nám pak na návsi 
opět zahrála Moravská Veselka a na návsi vystoupily děti z folklórního souboru Maleníček 
se svým programem.  V 11.30 hodin se konal v sále obecního úřadu oběd pro pozvané 
hosty a rodáky. Odpoledne bylo ve znamení bohatého programu na výletišti. Připraveny 
byly pro děti i zábavné atrakce. Vzhledem k velkému větru nemohla být postavena 
lezecká stěna, která se i loni těšila velké oblibě. Nahradil ji bodyzorbing . Stejně jako loni 
si děti mohly vyzkoušet lodičky na vodě a aquazorbing. Dále byl pro děti připraven malý 
a velký skákací hrad. Na parketu se pak střídala celá řada účinkujících. Nejdříve vystoupil 
soubor Trávníček se  svými 40 členy. Návštěvníci zhlédli vystoupení malých gymnastek 
z CPR Ráj a na závěr patřil parket taneční skupině Colorado. Výletiště praskalo ve švech 
a na poslední chvíli bylo potřeba doplnit zásoby nápojů a občerstvení, které došly. 
Odpolední program se chýlil ke svému konci a na závěr byl připraven koncert kapely 
Synkopa. Přítomné provázel moderátor Bob Přidal. Koncert začal hudebním recitálem 
"Zůstávají s námi", který byl věnovaný legendám přerovské hudební scény Pavlu 
Novákovi a Jardovi Wykrentovi. V sobotu se o občerstvení starali místní hasiči a v neděli 
to byl spolek seniorů a zahrádkářů. Všem, kteří se podíleli na přípravách a organizaci 
hodových oslav patří velké poděkování.    



strana 11 

 

ZO ČSZ 
 
1. MÁJ V HOSTÝNSKÝH VRŠÍCH 
Jana Kolibová 

 
Sedět doma 1.května, to je jen pro pecivály.  Letos bylo tento den opravdu krásně, a tak 
jsme vyjeli auty do Bystřice pod Hostýnem a autobusem na Tesák. U oploceného 
spáleniště po vyhořelé chatě, kterou jsme v minulosti mnohokrát navštívili, jsme trochu 
zavzpomínali. U přilehlého stánku si dali ranní kávu, jako malý doping před vandrem. 
Přitom jsme mohli pozorovat tamní dělníky, kteří se usilovně snažili dokončit nově 
vystavěnou malou dřevěnici. 
Náš plán cesty byl  - Tesák - Hostýn - Chvalčov - a šlo se ! Za nádherného počasí jsme 
si vychutnávali krásnou jarní krajinu se širokými výhledy do blízkého i dalekého okolí.  
Cestou nás mile překvapilo stanoviště portášů na kopci Čerťák.  Portáši  byli v 17. století 
ozbrojenou jednotkou bezpečnostního sboru, který měl za úkol strážit moravsko-
uherskou hranici před nepřátelskými vpády a potírat lupiče a pašeráky. Fenomén portášů 
se  dodnes vyskytuje v lidové moravsko-slezské kultuře. Tamní uniformovaní hoši nás ve 
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veselé rozmluvě krátce seznámili s historií 
portášů a pohostili „ štamprličkou “. Na cestě k 
Hostýnu jsme maličko odbočili z trasy a  na 
malou chvíli se zastavili u pomníčku kamaráda 
Ondry, běžce, který se  několikrát zúčastnil 
Hradčanských vlnek a tragicky zemřel 25. 8. 
2021  při běžeckém závodě v oblasti Mont 
Blanc.  
Na Hostýně jsme se občerstvili na terase 
cukrárny, abychom dodali tělu patřičné kalorie, 
nechyběl ani zákusek. Další cesta byla 

pohodová, brzy jsme dorazili až do Chvalčova a v hotelu Říka si dopřáli zasloužený oběd. 
Plni zážitků jsme sedli na autobus do Bystřice p. H. a auty se dopravili až domů. Bylo to 
fajn a  
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ZÁJEZD SO TOPOLNÉ A NA FLORII KROMĚŘÍŽ 
Zora Hrbáčková 

 

Výlet, který uspořádala místní zahrádkářská organizace, se uskutečnil 8.5. 2023 a cílem 
byla výstava "Floria" v Kroměříži. Prvním naším zastavením se stala obec Topolná, která 
leží v Dolnomoravském úvalu, 10 km severovýchodně od Uherského Hradiště. Vznik se 
datuje od r. 1318 a byla to typická zemědělská vesnice, která patřila pánům 
napajedelským. Mezi zachovalé kulturní památky patří dva domy, které jsou 
charakteristickou ukázkou selských usedlostí z počátku 19. stol. a jsou majetkem 
Slováckého muzea v Uherské  Hradišti. V domech jsou expozice lidového bydlení, na 
dvorech několik drobných hospodář. staveb  / sušárna ovoce, kovárna, udírna / a další 
prostory, které slouží jako depozitáře. Domy jsou přístupné veřejnosti. Provázel nás 85- 
letý průvodce, který poutavě popisoval tehdejší život na vsi. Ve vesnici působí 
národopisný soubor „Včelaran" s vlastní cimbálovou muzikou a dechová hudba " 
Topolanka ", která nedávno oslavila 100leté výročí nepřetržité činnosti. Topolná má v 
současné době 1624 obyvatel. 
Po prohlídce usedlostí a rozloučení naše cesta směřovala do Kroměříže. Opět jsme se 
mohli kochat záplavou různě aranžovaných a seskupených květinových dekorací, které 
nesly název " Podmořský svět ". Všechno bylo umocněno světelnými i zvukovými efekty 
a celkový dojem byl kouzelný. A pak už jsme procházeli stánky, kde bylo k vidění vše pro 
vyznavače zahradničení:  květiny, stromky, zahradnické nářadí, nábytek, oblečení, 
občerstvení,  až oči přecházely. Všechno jsme prošli, prohlédli, poseděli, dobře se najedli, 
nakoupili a spokojeni odjeli domů. 
Na další květinový zážitek se budeme těšit i příští rok. 
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PŘÁTELSKÉ SETKÁNÍ SPOJENÉ S OSLAVOU 55. VÝROČÍ ČSZ 
Zdena Klvaňová 

Poslední květnovou sobotu jsme se sešli v prostorách spolkového domu k přátelskému 
posezení, které bylo spojené s oslavami 55 let od založení zahrádkářského spolku. 
Úvodního slova se ujala Martina Žákovská, která nás seznámila s činností a zakládajícími 
členy spolku od jeho začátku až dodnes. 

K obědu byl vynikající srnčí guláš, který nám uvařili naši šikovní chlapci pod vedením 
Jaromíra Václavíka. O hudební produkci se postaralo DUO ANGELS. Celé odpoledne se 
neslo v přátelském duchu. U piva, vína a kávičky se zákusky nám odpoledne rychle 
uteklo. Už teď se těšíme na další setkání. 
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ZPRÁVA O ČINNOSTI ZO ČZS HRADČANY ZA 55 LET  

„Vážené zahrádkářky, zahrádkáři a vážení hosté, jsem rád, že jste se sešli na našem 
výročí a doufám, že při odchodu budete spokojeni jak se na padesáté výročí sluší. Tak 
vám ve zkratce těch našich 55 let připomenu.“ 

První zmínka v pokladní knize je 1. dubna 1968 a od té doby procházíme dobrými i 
špatnými časy. Při založení spolku bylo 37 členů a postupně si zakoupili přijatelnou 
techniku. V roce 1970 byly zakoupeny dva trakačové postřikovače. Tehdejší výhodou 
bylo pro členy zahrádkářů, že mohli napálit o pět litrů čistého alkoholu více než ostatní a 
dostali koupit levněji umělá hnojiva. Díky aktivnímu vedení, byl v roce 1977 zakoupen 
traktor Zetor 40, který sloužil na obdělávání záhumenek, které byly u každého domu. 
V roce 1985 byly zavedeny popelnice a zahrádkáři je traktorem na podvozku pravidelně 
vyváželi na výhon a zase rozváželi zpět, za každého počasí. Těmito službami si vydělali 
na chod spolku. V roce 1988 byl zakoupen rodinný dům č. 33, kde se zhotovila 
kanalizace, vyasfaltoval dvůr, vyrobila se velká vrata, vybetonoval průjezd, rampa a 
stodola.  Po těchto náročných úpravách se zřídila ve stodole sběrna ovoce a zeleniny. 
Na odvoz vykoupeného ovoce bylo zakoupeno nákladní auto Praga S5T2. Automobil byl 
využíván po celou dobu výkupu ovoce, které se vozilo do závodu Zelenina Přerov. 

Změna ve společnosti způsobila, že o vykupované ovoce nebyl zájem, služba občanům 
byla ukončena. V roce 1993 byl automobil zrušen. V tomto roce jsme objekt pronajímali 
různým nájemcům jako skladovací prostory a naše činnost byla na útlumu a v roce 2008 
byl zahrádkářský objekt prodán obci Hradčany. 

Od roku 2008 se do naší organizace přihlásila ,,mladší generace,, a naše činnost se opět 
vzchopila.  

Jen pro zajímavost, čím naše organizace žije:  

- každý rok začínáme novoroční vycházkou kolem Hradčan, 

- v únoru se koná výroční členská schůze, přednášky na různá témata, 

- v březnu probíhá soutěž pomazánek Naši chlapci v akci, 

- v květnu se pořádá zájezd Floria Kroměříž pro zahrádkáře a příznivce,  

- v červnu se pravidelně setkávají všichni zahrádkáři, 

- v červenci výšlapy turistického klubu, který byl založen při ČZS,  

- v srpnu zájezd na Svatý Hostýn 
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- v září probíhá výstava ovoce a zeleniny,  

- v říjnu zájezd do vinného slípku, 

- v listopadu bowling pro dospělé, 

- v prosinci prodej a ochutnávka zabijačkových výrobků, Štěpánská vycházka, turnaj ve 
stolním tenise, silvestrovská vycházka k dřevohostické chatě.  

V roce 2017 byla naší organizaci předána stříbrná medaile od Ústředního výboru za 
příkladnou práci. 

Závěrem bych chtěl poděkovat všem, i těm, co nejsou již mezi námi, kteří se za těch 
padesát pět let zúčastnili našich pracovních, společenských nebo turistických akcí. 

Aktivním členům, kteří to táhnou a pracují ve svém volném čase na zajištění našich 
plánovaných akcí moc děkuji. Vážím si každého, kdo je ochoten ve svém volném čase 
přiložit ruku k dílu a pomůže s přípravou a organizací výše zmíněných akcí.  

Do příštích padesáti let vám přeji hodně zdraví, štěstí, rodinné pohody a radost ze 
zahrádkářských výpěstků.    
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O ČINNOSTI CENTRA 
Martina Dlouhá 

Milí čtenáři Hradčanských rozhledů, 
zdravíme vás o letních prázdninách a přinášíme zprávy z Centra pro rodinu Ráj. 

15. dubna jsme organizovali v kulturním domě v Pavlovicích Velikonoční ples. Ples byl 
poslední v plesové sezóně, příroda se začala probouzet a tak v našem týmu panovaly 
lehké obavy o účast. Nakonec však vše předčilo naše očekávání, sál byl obsazený do 
posledního místa, skupina Los Playboys svým repertoárem plnila parket od první 
písničky až do konce plesu. O vystoupení se postaraly gymnastky CPR Ráj, na baru 
zkušené barmanky kromě standardní nabídky míchaly drinky, o jídlo se postaral 
šéfkuchař olomoucké restaurace Plán B a z tomboly si hosté odnesli přes 200 cen. Už 
teď se těšíme na další ročník! 

V průběhu jara jsme uspořádali množství besed na různá témata, velmi aktuálním je 
například téma sendvičová generace. Příslušníci sendvičové generace jsou vystaveni 
vysoké zátěži, protože musí skloubit péči o děti s péčí o stárnoucí rodiče či prarodiče a 
do toho obvykle musí zvládat vlastní zaměstnání, partnerský život i další aktivity. V 
průběhu webináře se účastníci dozvěděli, jaké možnosti podpory mohou využívat a jak 
myslet i na sebe. Ohlasy byly velké, toto téma je totiž pro mnohé aktuální a proto 
plánujeme další aktivity na podzim 
a v zimě.  Další besedy Cyklická 
žena v praxi, Přírodní zahrada, 
Život s více dětmi, Zahrada jako 
přirozené prostředí pro rozvoj dětí 
a Rozvíjení vzájemné důvěry 
rodiče a dítěte měly také velký 
ohlas. Květnové neděle byly opět 
ve znamení DNŮ OTEVŘENÉ 
ZAHRADY v Centru pro rodinu 
Ráj. Každou neděli se ve 14 hodin 
otevřely brány Ráje a přivítaly 
návštěvníky, na zahradě jsme měli 
připravený program pro děti, všichni se seznamovali s našimi novými obyvateli- 
kozičkami, husami a prasátky. Dospělí si mohli objednat ve stodole kávu a dát zákusek. 
Výtěžek z těchto dnů otevřené zahrady použijeme na budování dalších prvků v naší  
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přírodní zahradě. Aktuálně bychom rádi vystavěli dřevěný domeček na hraní pro děti, 
který bude mít jednu polovinu střechy klasickou taškovou a druhou polovinu zelenou, 
kde se mohou děti i dospělí na vlastní oči hrou přesvědčit, který povrch zadrží více 
vody. Dalším prvkem, který chceme do naší zahrady přinést, je zděná pec na chleba s 
grilem a udírnou. Rádi bychom na našich akcích pořádali workshopy na pečení chleba 
a rohlíků s bylinkami z naší Rajské zahrady. 

V rámci Týdne pro rodinu, který každoročně vyhlašuje Rodinný svaz ČR, jsme letos 
opět vytyčili Stezku pro rodinu. Nacházela se v Hradčanech a v průběhu příjemné 
procházky a objevování krás přírody v okolí Hradčan plnily rodiny i zajímavé úkoly. 

Novinkou v našem programu je i natáčení podcastů. Začali jsme tématem Výzvy 
současného mezigeneračního soužití aneb potřebujeme se navzájem? V 
mezigeneračních vztazích dochází často k nepochopení a neschopnosti vcítit se do 
potřeb a problémů výrazně starších nebo naopak mladších než jsme my sami. 
Posluchači se dozvědí, co je mezigenerační přenos, proč vnoučata potřebují prarodiče 
a prarodiče vnoučata a co lze udělat pro to, aby věková rozdílnost byla obohacením. 
Podcast jsme natáčeli s lektorkou PhDr. Evou Labusovou a pokud byste si jej rádi 
poslechli, ozvěte se nám. 

Je za námi další ročník naší dětské skupiny Lesní klub František. Dětskou skupinu ve 
školním roce 2022/2023 navštěvovalo celkem 12 dětí a z toho 4 z Hradčan. V příštím 
roce naše řady rozšíří další dva malí hradčaňáčci. Náš lesní klub je charakteristický  
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specifickým programem s lesní tematikou. Dva dny v týdnu podnikají děti celodopolední 
výpravy do lesa, kde se učí  přirozené hře v přírodě, objevují její krásy a učí se respektu 
k ní. Každý den mají vzdělávací program, ať už v zázemí školky, přírodní zahradě nebo 
v okolí Pavlovic u Přerova. Od září 2023 máme ještě jedno volné místo pro děti od 3 do 
6 let. Pokud byste měli zájem, další informace najdete na našich internetových 
stránkách. 

V Hradčanech se koná od 31.7. do 4.8. tábor ZPÁTKY DO PRAVĚKU pod vedením 
Petry Zlámalové. O vaření na tomto táboře se starají 
hradčaňští Jarda Václavík, Jirka Navrátil a Markéta 
Michálková. 

Navazovat bude od 7. do 11. 8 tábor AUSTRÁLIE pod 
vedením Evy Fialové. Tábor je pro děti od 6 do 14 let a je na 
něm ještě pár volných míst. Pokud byste měli zájem Vaše 
dítě dát na tábor, neváhejte se nám ozvat! Děkujeme všem 
zapojeným za ochotu věnovat svůj čas a energii tvoření 
volného času dětem, velmi si toho vážíme! 
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RÁJ v číslech za rok 2022 

Statistika nebývá nejoblíbenější školní disciplína, ale jednu máme rádi a totiž tu, která 
nám říká, kolik účastníků navštívilo za uplynulý rok naše akce. Při těch číslech se i nám 
stále tají dech.  

V ROCE 2022 NAŠE PROGRAMY VYUŽILO CELKEM 1069 osob (518 dospělých a 
551 dětí) ze 493 rodin. Účastníci celkem přišli na naše programy 7 534x. 

Tato čísla jsou pro nás obrovskou podporou a motivací dělat dál to, v čem jsme začali. 
Práce v Ráji nás moc baví, i když je to občas velké dobrodružství dát všechny ty 
činnosti, povinnosti a aktivity dohromady. 

Díky, že jste s námi.  

 

 

POZVÁNKY NA ZÁŘÍ 

 

Při hodových oslavách obce Pavlovice u Přerova se můžete těšit na oblíbenou Cestu 
pohádkovou říší, která se bude konat v sobotu 2.9. 

 

V sobotu 16. září od 13 hodin budeme v kulturním domě v Pavlovicích u Přerova 
organizovat oblíbený bazar oblečení a obuvi zaměřený na zimní oblečení. Prodejní 
cena bude opět 25 Kč/ks. 

Za Centrum pro rodinu Ráj Martina Dlouhá 

Více o našich programech na www.raj-pavlovice.cz  
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KNIŽNÍ TIPY 

  Jana Hrbáčková 

V minulém čísle jste se dočetli zajímavosti o spisovatelce Michaele Klevisové. Dnes si 
představíme druhou dámu české literatury a to Alenu Mornštajnovou. 

Alena Mornštajnová se narodila 24. června 1963 v Hranicích, 
ale celý život žije ve Valašském Meziříčí. Tam také vystudovala 
gymnázium, poté se pokusila dostat na překladatelský a 
tlumočnický obor Filozofické fakulty Univerzity Karlovy, na 
školu však před revolucí nebyla přijata. Rozhodla se pro roční 
pomaturitní studium, v rámci kterého vykonala všeobec-
nou státní zkoušku z anglického a ruského jazyka. Znovu se 
přihlásila ke studiu, opět však nebyla přijata. Během mateřské 
dovolené vystudovala dvouleté pomaturitní studium. Po 
skončení mateřské dovolené jí na škole, kde studovala, byla 
nabídnuta práce učitelky anglického jazyka; při této práci 
zahájila vysokoškolské studium angličtiny a češtiny. Na 

vysokou školu nastoupila až po revoluci. Překládat začala až po dokončení školy. Spolu 
s překladatelskou činností stále vyučovala a vedla soukromé jazykové kurzy. V roce 2007 
dostala nabídku práce na jazykové škole. Zde následně učila do roku 2013, kdy vydala 
svou prvotinu Slepá mapa. Od roku 2018 se věnuje pouze psaní knih. Za svou práci získala 
mnoho ocenění. Psát začala v roce 2000, první kniha Slepá mapa vyšla roku 2013 
v nakladatelství Host.  

 
Slepá mapa (2013) – románová prvotina, kterou autorka psala od roku 2000. 
Vypráví příběh tří generací žen, Anny, Alžběta a Anežky, a vlivu dějinných 
událostí na jejich životy a reakce tří rozdílných mentalit od rakousko-uherské 
ženské podřízenosti přes prvorepublikovou emancipaci až po tragickou 

rozpolcenost dvou sester, z nichž jedna se provdala za Němce, který narukoval do války a 
druhá se cítila být opuštěna německým Židem, který emigroval do Ameriky a poslal jí v 
dopise letenku, kterou její sestra nevědomky zničila, a proto se ona z pragmatismu 
provdala za kamaráda z dětství, aby oba nemuseli odejít na nucené práce do Říše. Tato 
prvotina byla velmi příznivě přijata čtenáři i kritiky, a proto se dostala do užší 
nominace na cenu Cena Česká kniha 2014.  
Hotýlek (2015) – Příběh druhé poloviny dvacátého století. Václav Mánes je 
obrazem člověka, který se dokáže přizpůsobit každému režimu, všem 
okolnostem. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/24._%C4%8Derven
https://cs.wikipedia.org/wiki/1963
https://cs.wikipedia.org/wiki/Filozofick%C3%A1_fakulta_Univerzity_Karlovy
https://cs.wikipedia.org/wiki/St%C3%A1tn%C3%AD_zkou%C5%A1ka
https://cs.wikipedia.org/wiki/Mate%C5%99sk%C3%A1_dovolen%C3%A1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Mate%C5%99sk%C3%A1_dovolen%C3%A1
https://cs.wikipedia.org/wiki/Jazykov%C3%A1_%C5%A1kola
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Hana (2017) – V pořadí třetí a nejznámější román autorky. Pojednává 
o epidemii břišního tyfu ve Valašském Meziříčí v roce 1954 a promítá 
tematiku holocaustu. Tato kniha též existuje v audio verzi, namluvila 
ji Lenka Vlasáková. Do roku 2022 byla práva na překlad knihy prodána do 
23 zemí. Připravuje se filmové zpracování. 

Strašidýlko Stráša (2018) – kniha pro děti. O stašidýlku, které se bojí i zvuku svého 
jména.  

Tiché roky (2019) – kniha o vztazích a důležitosti komunikace, o síle slov.  

Listopád (2021) – román označovaný také jako alternativní historie. Snaží 
se nalézt odpověď na otázku, jak by vypadaly naše životy, kdyby události 
roku 1989 neproběhly tak, jak proběhly. 

 

Kapka Ája (2022) – kniha pro děti. 

Teribear: Tajemství modré krabice (2022) – kniha pro děti napsaná pro Nadaci Terezy 
Maxové. 

Les v domě (2023) – mrazivý román o dívce, která vyrostla v rodině, kde 
o ni nikdo nestál. Kromě děsivého lesa. 

 

 

 

Všechny knihy vycházejí i v zahraničí. 
 

Zdroj:wikipedie.cz  

A co Vám ještě nabízím z novinek knihovny?  

První titul je dlouho očekávaný román 
Roberta Bryndzy a jeho skvělé 
vyšetřovatelky Kate Marshallové. Druhá kniha je světový bestseller Andrewa Maynea 
– Šelma. 

https://cs.wikipedia.org/wiki/Hana_(kniha)
https://cs.wikipedia.org/wiki/Epidemie_b%C5%99i%C5%A1n%C3%ADho_tyfu_ve_Vala%C5%A1sk%C3%A9m_Mezi%C5%99%C3%AD%C4%8D%C3%AD_(1954)
https://cs.wikipedia.org/wiki/Holokaust
https://cs.wikipedia.org/wiki/Lenka_Vlas%C3%A1kov%C3%A1
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Knihovna 
 

Neopatrnost při každodenním ranním plavání přivede Kate 
Marshallovou až do nemocnice, kde potká Jean Julingsovou. Ta 
jí vypráví srdcervoucí příběh, jak se před jedenácti lety během 
táboření na místě zvaném Ďáblova cesta ztratil její tříletý vnuk 
Charlie. Kate, ještě otřesená z toho, že se málem utopila, 
souhlasí, že se s Tristanem Harperem případu ujmou a pokusí 
se zjistit, co se tehdy mohlo stát. Když se Kateina a Tristanova 
detektivní agentura začne událostmi té osudné noci zabývat, 
zjistí, že Jean má problematickou minulost, a navíc jim neříká 

úplnou pravdu. Co se tehdy na Ďáblově cestě uprostřed vřesovišť a bažin stalo? Byl 
Charlie unesen? Nebo spadl do řeky, která mizí v Ďáblově rokli? Když Kate a Tristan 
zjistí, že sociální pracovnice, která se tehdy o Jean a její dceru Becky zajímala, byla 
nalezena brutálně zavražděná krátce poté, co Charlie zmizel, budou muset přehodnotit 
vše, co si do té doby o případu mysleli… 
 

 Profesor bioinformatiky Theo Cray nemá nejlepší ráno. Automat 
na led nefunguje, a navíc se mu do motelového pokoje dobývá 
policie. Že je hlavní podezřelý z brutální vraždy své bývalé 
studentky, se však dozví, až když je jeho účast na otřesné události 
vyloučena. Zdá se totiž, že mladou dívku v montanských lesích 
rozsápal medvěd. Jenomže profesor Cray je díky svému povolání 
zvyklý vidět vzorce tam, kde ostatní nacházejí jen chaos. A tak si 
všimne něčeho, co ostatní přehlédli. Něčeho nepřirozeného. 
Něčeho zjevně provedeného lidskou rukou. Theo pochopí, že 
tohle zvěrstvo nespáchalo žádné zvíře, nýbrž člověk, a že to 

rozhodně neudělal poprvé. A protože mu policie nevěří, začne mu být jasné i to, že je 
zřejmě jedinou osobou, která může zabijáka zastavit. Theo je sice lépe obeznámený s 
digitálními kódy a mikroby než s vyhodnocováním forenzních důkazů, nyní však musí 
uplatnit všechno, co umí, na zcela novou oblast výzkumu. A udržet se přitom o krok 
napřed nebezpečně vynalézavým sériovým vrahem... v jehož existenci navíc nevěří 
nikdo kromě něho. 
Těším se na Vás v knihovně. Přijďte se podívat i bez registrace, ráda vám knihovnu 
ukážu a možná se rozhodnete stát se pravidelným návštěvníkem.  
A kdy máme otevřeno? 
Pondělí:  17.00 – 19.00 
Čtvrtek: 17.00 – 19.30 
Email: knihovnahradcany@centrum.cz 

mailto:knihovnahradcany@centrum.cz
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Klub seniorů 
 
JARNÍ PETANQUOVÝ TURNAJ SENIORŮ  
Ladislav Sigmund 

V sobotu 20. května uspořádala hrstka seniorů svůj petanquový turnaj, na který 
pravidelně zve i zástupce hradčanských spolků. Nutno dodat, že kromě manželů 
Tomčíkových z vedení zahrádkářů, se nikdo další ze zástupců spolků nedostavil. Nic 
to však nezměnilo na pohodové atmosféře turnaje. Docela nepříjemnou okolností pro 
pořadatele byl fakt, že ve stejnou dobu probíhala mikroregionální olympiáda 
v Žákovicích, o které jsme se bohužel dozvěděli pouze pár dní před akcí. Vše se ale 
zvládlo velmi dobře, každý hráč si odnesl kromě řady zážitků i zajímavou cenu.  
Výsledky: 
Petanque dvojic: 
místo manželé Hana a Josef Tomčíkovi 
místo Marie a Tomáš Zmeškalovi 
místo Marie Hudečková a Dagmar Schiesselová 
Šipkovaná jednotlivců: 
místo Josef Tomčík ……………..  27 bodů 
místo Ladislav Sigmund …………26 b. 
místo Fanynka Stoklásková ……..25 b. 
 
Další petanquový turnaj, včetně oblíbené šipkované a tomboly, bude až po prázdninách 
v sobotu 9. září 2023. Kdo má ze starších občanů zájem o účast v tomto sportovním 
seniorském klání, ať se přihlásí nejpozději do čtvrtku 7. září na telefon 721 811 558, 
abychom s ním mohli počítat. Rádi vás přibereme.                                                   
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KLUB SENIORŮ SE ZÚČASTNIL PIETNÍ VZPOMÍNKY 

Ladislav Sigmund 

V neděli 18. června 2023 se zúčastnilo pět členů našeho spolku pietní vzpomínky na 
poválečný masakr- pomsty na naprosto nevinných lidech, který se udál v noci z 18. na 
19. června 1945 na Švédských šancích.  
Tuto událost, která se svou hrůznou bestialitou nedá v novodobé historii na Moravě 
s ničím podobným ani srovnat, popsal ve své knize vynikajícím způsobem dlouholetý 
ředitel Muzea Komenského v Přerově, PhDr. František Hýbl, kterému jsem byl osobně 
poděkovat za opravdu vynikající dokumentační dílo, na kterém pracoval řadu let. 
Velmi těžce se mně píše o takové hromadné vraždě karpatských Němců, Slováků a 
Maďarů, příslušníky 17. pěšího pluku z Petržalky. Hlavním iniciátorem této vyhlazovací 
popravy, byl por. Karol Pazúr.  Bylo to celkem 267 osob (72 mužů, 120 žen a 75 dětí 
z nichž některým bylo teprve pár měsíců). Když jsem se rozhlédl kolem, tak jsem 
napočítal asi 70 přítomných účastníků pietního aktu. Popraven byl tehdy  téměř 

neuvěřitelný čtyřnásobek.  
Pietní akt byl veden tiskovou mluvčí 
Lenkou Chalupovou na velmi dobré 
úrovni a promluvili na něm jak 
zástupci statutárního města 
Přerova, tak zástupci velvyslanectví 
Německa i Maďarska. Velmi 
dojemně se vyjádřila i starostka 
slovenské obce, odkud někteří 
popravení pocházeli. Pieta byla 
zakončena řečí a modlitbou za 
popravené, kterou pronesl děkan 
římskokatolické farnosti Přerov, 
farář Josef Rosenberg. 
Na pietní místo u kovového kříže se 
znázorněnými průstřely a kovovou 
korunou, který vytvořil umělecký 
kovář Jiří Jurda, se můžete vypravit 
i vy. Za suchého počasí se dá 
autem vyjet polní cestou až 
k tomuto smutnému místu.        
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Stolní tenis 
 

PŘEDHODOVÝ TURNAJ 

Břetislav Vaculík 

Původně plánovaný Velikonoční turnaj byl v letošním roce nahrazen předhodovým 
turnajem, který se uskutečnil v sobotu 10. 6. 2023. 
Tento turnaj byl složen ze dvou částí, jedna byla určena pro děti a mládež a druhá pro 
dospělé. 
Celkem se turnaje zúčastnilo 18 hráčů, z toho 7 dětí a 11 dospělých. 
Skladba hráčů byla skutečně pestrá. 
Tentokrát se do Hradčan do herny stolního tenisu ve spolkovém domu dostavila jak 
současná stolnětenisová elita z okresu Přerov, tak začínající mladí hráči včetně 
absolutních amatérů. 
Předhodový turnaj pro děti a mládež 10. 6. 2023  byl zahájen už v časných ranních 
hodinách od 7:30.  
Pro zajištění větší férovosti při srovnatelné výkonnosti byli do skupiny dětí a mládeže 
přirazeni i dospělí a soutěžící, kteří se ke stolnímu tenisu dostanou pouze příležitostně. 
Vítězem turnaje se stal Pavel Březina z Předmostí. 
Vzhledem k souběžně probíhajícím fotbalovým utkáním, se nemohli zúčastnit finální 
fáze turnaje talentovaní hradčanští hráči, jejichž neodehraná utkání ve skupině musela 
být skrečována a tím se připravili o možnost lepšího umístění.   
 
Výsledky:  
 
            1. Pavel Březina (Přerov-Předmostí)        6. Alžběta Medunová (Radvanice)             
            2. Filip Rác  (ST Hradčany)                      7. Matouš Valenta (ST Hradčany) 
            3. Jirka Meduna (Radvanice)                   8. Štěpán Svozil (ST Hradčany) 
            4. Roman Meduna (Radvanice)               9. Kryštof Valenta (ST Hradčany) 
            5. Roman Mahuliak (Radvanice)            10. Eliáš Mader (ST Hradčany) 
                   
 
Předhodový turnaj pro dospělé                                                                                                 
 
Turnaje se celkem zúčastnilo 10 hráčů, z toho 6 registrovaných a 4 neregistrovaní. 
Hráči byli zařazeni do dvou skupin, kde se hrálo systémem  každý s každým. 3 nejlepší 
z každé skupiny postoupili do pavouka, kde se utkali hráči do kříže tj. 1. se 3.  z druhé 
skupiny a opačně a druhý se skupiny „A“ s druhým ze skupiny „B“.  3 postupující se 
zahráli o vítěze, 3 poražení si zahráli už pouze o umístění.                        
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Výsledky hlavního turnaje pro dospělé:         
                                                                                                                                                          
           1. Radim Lechner (TJ Sokol  Buk)            6. Jarda Štábl (Lazníky) 
           2. Tonda Cápík (SK Přerov)                      7. Ondra Skála (SK Přerov)                  
           3. Pavel Hrabal (TJ Sokol  Buk)                8. Filip Rác (ST Hradčany)                             
           4. David Kubík (SK Přerov)                       9. Karel Kovář (ST Hradčany) 
           5. Pavel Obrtel (Přerov)                           10. Pavel Březina (Přerov-Předmostí) 
  
Vítězem obíhačky se stal Ondra Skála z Oprostovic. 
Po dobrém sportovním výkonu je i třeba na chvíli posedět a popovídat.  
Jako obvykle, předhodový turnaj byl ukončen tradičním přátelským posezením hráčů a 
organizátorů v kuchyňce spolkového domu.                                               
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Rybářský spolek Hradčany 
 

VÍTÁNÍ JARA  

Tomáš Pumprla 
 
Dne 22. 4. 2023 proběhlo na naší přehradě v Sedlišťkách rybářské vítání jara. Za 
rybami přijeli lidé od Přerova, Holešova i Bystřice pod Hostýnem, ale nechyběli 
samozřejmě ani místní občané. Pruty se ohýbaly jeden za druhým a chytající jen skákali 
radostí. Sešlo se přibližně 20 účastníků, kteří ochutnali místní speciality jako: vařené 
vepřové maso, hermelín z udírny, makrely, a také nějaký ten kabanos a cigáro. Měli 
jsme pár otužilců, kteří se zchladili nejen vodou z rybníka, ale i studenými nápoji, které 
jsou za tak krásných slunečných dnů určitě potřeba. Myslím si, že se tato jarní akce 
velice zdařila a pokud se zalíbila i Vám, budeme rádi, když opět přijdete na naše jarní 
chytání a posezení u Sedlišťské přehrady. 
První rybářské závody v tomto roce proběhly 17. 6. 2023. Ráno bylo opravdu krásné. 
Když jsme přijížděli v půl páté na přehradu, z vody stoupala teplá pára a u naší 
„Rybářské Bašty“ stál zástup šesti lidí, kteří čekali na vylosování svého místa. Každé 
půl hodiny se sjíždělo čím dál více rybářů a my jsme byli jen ohromeni návštěvností, 
která tady ještě nebyla. Před zahájením závodů vysvitlo slunce a všech 46 rybářů si 
mohlo „zakrmit“ a nahodit na své místo. Přesto, že bylo slunečné počasí a rybám se 
nechtělo moc z vody, i tak se podařily skvělé úlovky. Na občerstvení jsme měli chlazené 
nápoje všeho druhu- tradiční hermelíny, cigára a makrely z udírny a nově také grilovaný 
kuřecí gyros. První tři poháry a obří množství krmení (za krmení moc děkujeme 
sponzorovi z nově realizovaného rybářského obchodu z Bystřice pod Hostýnem) 
putovalo do Valašského Meziříčí, k Holešovu a za Bystřici pod Hostýnem. Další tři místa 
v kategorii dětí zůstaly zde na Přerovsku. Pohár za největší rybu s délkou 63 cm  si 
odnesl účastník z Přerova. Za Hradčanský rybářský spolek děkujeme všem 
zúčastněným, jak chytajícím, tak těm, co si přišli na oběd. Jsme vděční za hojnou účast 
a na dalších rybářských závodech 23. 9. 2023 se na vás budeme těšit. 
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SK Hradčany 
 
SLET ČARODĚJNIC 2023 

Ondřej Zlámal 

 

Poslední dubnový den se na fotbalovém hřišti konalo dnes již tradiční Pálení čarodějnic, 
pořádané místními sportovci a rovněž s pomocí mnoha dobrovolníků, kteří pro děti 
uspořádali spoustu zábavných her. 
Věříme, že nejen díky nádhernému počasí, které se v tento den obzvlášť vydařilo, ale 
také díky výborné atmosféře, krásnému zázemí a dobré organizaci se her zúčastnilo 
více než 50 dětí převážně z Hradčan, ale také z okolních vesnic. 
Nechybělo také tradiční zapálení vatry a opékání špekáčků. Ty byly společně 
s balíčkem sladkostí nachystány pro všechny děti jako odměna za účast v soutěžních 
disciplínách. 
Přestože akce byla cílena převážně na děti, užili si i dospělí, kteří se mohli občerstvit 
nejen točeným pivem, ale také dobrotami z naší udírny. 
Na večer se sice udělalo chladno, ale i tak zde zbylo poměrně dost dospělých, kteří si 
přišli užít první venkovní akci po dlouhé ziměa hudba tak mohla zvesela hrát až do 
půlnoci. 
Naše poděkování patří všem dobrovolníkům, kteří nám s touto akcí vypomáhali a 
budeme se těšit na další akce. Za SK Hradčany 1996 a FC Langsam Zlámal Ondřej, 
předseda spolku. 
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SDH HRADČANY 
 

TECHNICKÁ POMOC, ČERPÁNÍ VODY A ČIŠTĚNÍ KANÁLU  

Lucie Valentíková 

 

 

Třetí středeční týden se pro naše hasiči nesl v pracovním duchu. Kvůli silným dešťům 
se i někteří občané mohli potkat s problémy, které může v takovém případu přinést 
voda. 17.5. byla naše jednotka vyslána na technickou pomoc s čerpáním vody. Voda 
se dostala do sklepení jednoho z občanů. I přes déšť naše jednotka pracovala svižně 
a poměrně rychle se jí vodu podařilo odčerpat. Následně majitelům nemovitosti 
pomohla zavést preventivní opatření, aby k dalším možným problémům s vodou 
nedocházelo. Kolem oběda se naši hasiči, v počtu 3 + 1, vrátili zpět na místo dislokace. 

 
O dva dny později se potom naši hasiči vydali na 
čistění místní kanalizace, a to v rámci 
preventivní činnosti. Této akce se zúčastnila 
spousta našich členů, takže práce byla rychle 
hotová. Děkujeme všem zúčastněným členům 
za dobře odvedenou práci a občanům za  
pohoštění. 

Požár skládky 3.6. + 11.6. 
 
První červnová sobota byla pro naši 
jednotku velice náročná, neboť naši 
hasiči byli vyslání k letos prvnímu požáru skládky. Již při výjezdu si jednotka mohla 
všimnout vysoko stoupajícího černého dýmu, který pohltil celou skládku. Ihned po 
příjezdu nasadila dva proudy a za pomoci dalších 15 jednotek se pustila do hasebních 
prací. Mezi zasahujícími se objevily jednotky z blízkého okolí i zdaleka.  
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SHD HRADČANY 
 
Na pomoc musel přiletět i policejní vrtulník s bambi vakem, který si plnil na letišti přímo 
za skládkou. Práci vrtulníku ztěžoval v ten den silný vítr, ale i neznámý občan, který se 
rozhodl nad místem požářiště létat s dronem. Proto bychom chtěli občany požádat, aby 
práci hasičských jednotek zbytečně nekomplikovali. 
Zásahu se zúčastnily desítky 
hasičů a trval téměř 20 hodin. 
Požářiště bylo o velikosti zhruba 80 
x 30 metrů a k tomu 10 metrů do 
výšky. K lokalizaci požáru došlo až 
ve večerních hodinách, poté ještě 
naši hasiči spolu s ostatními 
jednotkami místo prolévali vodou a 
drželi dohled.  
V dopoledních hodinách se pak 
všichni zasahující vrátili zpět na 
stanice a domů. Všem zúčastněným děkujeme za pomoc při tomto nelehkém zásahu.  
Přesně o týden a jeden den později se naše jednotka opět vydala na požár skládky 
nebezpečného odpadu. I přes fakt, že v důsledku horší dopravní situace, kvůli právě 
probíhajícím hodovým oslavám, se naše jednotka spolu s 5 dalšími dostala na místo 
včas. Díky včasnému nahlášení se oheň nerozšířil a požár o velikosti 5 x 2 metry se 
podařilo rychle lokalizovat. K zásahu naše jednotka vyjela v počtu 5 + 1. Děkujeme 
všem zasahujícím hasičům za pomoc. 
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SHD HRADČANY 
 
Sobota 10.6. byla pro naše hasiče významným dnem. Byl to den oslav 110 let od 
založení našeho sboru. Oslavy začaly brzy ráno. V devět hodin čekala naše hasiče 
první část programu a tou byla slavnostní schůze.  
Po úvodním slovu se naše sestra hasička Hana Michálková postarala o zasvěcení 
účastníků jak do minulosti, tak i současnosti našeho sboru. Dále potom došlo k předání 
ocenění a vyznamenání pro členy sboru, ale i třeba bývalé starosty, obec nebo HZS. 
Na konci schůze byli všichni pozváni na slavností oběd.  
V oslavách se dále pokračovalo na místním výletišti, kde se občané mohli těšit na 
ukázky naší techniky, také od dobrovolných hasičů z Radslavic. Ti převezli svou novou 
Scanii, dále pak ukázky od Policie ČR, která k nám poslala služební vozidlo 
prvosledové hlídky Kodiaq a také řidiči známou Černou perlu. Občany mohly zajmout i 
dva vozy od hasičského záchranného sboru Správy železnic, kteří ukázali zásahové 
vozidlo a také nalákali účastníky na možnost slaňovaní ze žebříku. 
Ve večerních hodinách si pak mohli občané užít vystoupení kapely No problém, která 
pro tanečníky hrála až do pozdních hodin. 
 
HASPO Bochoř  
Již druhým rokem byla naše jednotka požádána obcí Bochoř o dynamickou ukázku. 
Díky právě vřelým vztahům mezi naším sborem a obcí jsme na jejich opětovné pozvání 
kladně odpověděli, a tak jsme se 25.6. vydali na cestu 
do Bochoře. Jeli jsme jak tranzitem, tak i naší v okrese 
Přerov známou cisternou Mazlík. 
Právě Mazlík zaujal nejen přítomné děti, ale i dospělé. 
Po krátké ukázce techniky se naše jednotka přemístila 
k dynamické ukázce požáru automobilu. Scénář byl 
jasný, nejprve HZS Přerov auto rozstříhalo, v rámci 
ukázky dopravní nehody, kdy je potřeba vyprostit 
pasažéra z automobilu. Následně bylo auto zapáleno. 
Na místo zásahu pak vyjela jednotka hasičů z Bochoře, 
kteří díky hasicímu přístroji podali prvotní zásah. Při 
hašení zjistili, že požár je natolik velký, že je potřeba 
přivolat pomoc. V tu chvíli přišla na řadu naše jednotka, která se k požáru vydala 
v cisterně a v počtu 3 + 1. Požár byl poté během pár minut lokalizován za pomoci 
jednoho útočného proudu a dvou hasičů v dýchacích přístrojích.  
 
Ještě jednou bychom rádi poděkovali obci Bochoř za možnost účasti a JSDH Bochoř 
za výbornou spolupráci  při likvidaci požáru. 
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Různé 
 
JAK NA KOMÁRY A KLÍŠŤATA? 

Markéta Žákovská 

 
Léto – období, kdy si chceme po náročném dni užít teplý, letní večer na zahradě či 
dvorku. Bohužel často tento pohodový čas mohou narušit komáři. V tomto článku 
naleznete rady a tipy, jak si lze vyrobit domácí „odpuzovač“ a mít od komárů klid. 
Jednoduchým tipem, který by je měl odpudit je pomeranč a hřebíček. Pomeranč 
nakrájíme na plátky do nichž zapícháme hřebíček a rozmístíme tam, kam nechceme aby 
se otravný hmyz dostal. Spojení těchto vůní hmyz odpuzuje. 
V případě, že se chystáme na výlet do přírody je možnost si vyrobit domácí repelent. 
Druhů je mnoho, mezi nejúčinnější je však řazen repelent z čerstvých bylin. Na jeho 
přípravu budeme potřebovat mátu, rozmarýn lékařský, levanduli lékařskou nebo libeček. 
Zhruba 200 gramů lístků zalijeme 1 litrem vroucí vody, přikryjeme a necháme 
vychladnout. Scedíme, přidáme 2-3 lžičky vinného octa a máme hotovo. Pro lepší aplikaci 
je vhodné repelent nalít do rozprašovače a uchovávat jej v lednici. Repelent působí 2-3 
hodiny, pak je nutné jej znovu nastříkat. Při výletě v přírodě je také nutné dávat pozor na 
klíšťata. Těm moc nevoní určité bylinky, například stačí promnout mezi prsty květy 
levandule, semínka fenyklu nebo lístky bazalky, už to by mělo klíšťata odpudit. Pomoci 
nám může i olej s vůní máty peprné, který stačí natřít na zápěstí, krk, kotníky a podkolenní 
jamky. I v tomto případě lze udělat domácí repelent, přímo proti klíšťatům. Často 
zmiňovaným je repelent z rozmarýnu, na jehož přípravu budeme potřebovat 100 gramů 
sušeného nebo 200 gramů čerstvého rozmarýnu a lžíci octa. Rozmarýn povaříme v 1 
litru vody a necháme vychladnout, přidáme ocet a směs přecedíme přes jemné sítko. 
Opět se doporučuje přelít do rozprašovače a skladovat v chladnu, nejlépe v lednici. 
Výroba těchto domácích repelentů je jednoduchá, ale musíme počítat s kratší dobou 
účinnosti, je tedy potřeba je aplikovat častěji během dne. 

Upozornění pro majitele DRONŮ 

Na základě opakovaných stížností občanů na létání 
dronů v obci, upozorňujeme majitele, že užití dronu je 
zakázáno zejména: 

• v zastavěných oblastech, 

• ve vzdálenosti menší než 50 m od lidí, 

• nad cizím pozemkem bez souhlasu 
Porušení zásad provozu dronů řeší Policie ČR. Za porušení je možné uložit pokutu 
provozovateli až do výše 5 milionů korun. 

https://www.vlcnov.cz/evt_image.php?img=13500
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Společenská rubrika 

Významné jubileum si v druhém čtvrtletí roku 2023 připomněli tito naši spoluobčané. 
 
paní Helena Krejčí  70 let  
paní Emilie Tihelková  65 let                    
pan Ladislav Michálek      65 let 
pan Alois Matějíček  60 let 
paní Vítězslava Jančíková 70 let 
 
 
Jubilantům blahopřejeme a do dalších let přejeme pevné zdraví, hodně štěstí a životní 
optimismus. 
 
 
Statistika obyvatel obce za 2. čtvrtletí roku 2023 
 
 

• Do obce se přistěhovali 4 občané, dva se odstěhovali. 
 

• V období duben až červen 2023 se v obci narodili 3 noví občánci: 
 

Šimon Koryčan, Adriana Koryčan a Emma Babczinská. 
 

Rodičům srdečně gratulujeme a dětem přejeme hodně zdraví. 
 

• V květnu jsme se naposled rozloučili s paní Marií Klvaňovou. 
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